
Evaluatief verslag van de Commissie van Deskundigen 
 
A Inleiding 
 
1. feitelijk verloop 
Het artists in residence programma is nu anderhalf jaar in 
uitvoering. Eind 1998 zijn alle Nederlandse koepelinstellingen, 
fondsen, festivals en grotere culturele instellingen aangeschreven 
met het verzoek kandidaten voor te dragen voor het artists in 
residence programma.  
 
Na deze eerste aanschrijving werden 12 voordrachten ontvangen. De 
Commissie adviseerde over drie kandidaten positief: 
• Prof. Thomas Levin hoogleraar aan Princeton University, expert op 

het gebied van film en nieuwe media, kunsthistoricus; 
voorgedragen door Witte de With 

• Joel Cohen (VS), leider van The Boston Camerata en The Camerata 
Mediterranea, voorgedragen door de Organisatie Oude Muziek 

• Robert Menasse (Oostenrijk), schrijver, werkzaam aan een roman 
over Rabbi Menasse Ben Israel, die zich grotendeels in Amsterdam 
en Middelburg afspeelt, voorgedragen door het Literair Produktie- 
en Vertalingenfonds. 

 
Alle drie kandidaten zijn in 1999  in Nederland gearriveerd en 
ronden in 2000 hun verblijf af. 
 
Halverwege 1999 zijn alle bovengenoemde instellingen wederom 
aangeschreven met het verzoek kandidaten voor te dragen. Uit de 7 
voordrachten selecteerde de Commissie de Poolse cineaste Agnieszka 
Holland. Deze was aanvankelijk enthousiast op de uitnodiging 
ingegaan, maar kon vanwege agendaproblemen uiteindelijk niet naar 
Nederland komen. De aanschrijving begin 2000 resulteerde in 7 
voordrachten, waaruit de Commissie twee beeldend kunstenaars 
selecteerde: 
• Penny Siopis, beeldend kunstenaar/nieuwe media Zuid- Afrika, 

aangevraagd door het Tropenmuseum 
• Oladélé Ajiboyé Bamgboyé ( Nigeria/VK), beeldend kunstenaar/ 

nieuwe media, aangevraagd door Witte de With 
 
Een samenvatting van de voorstellen en de verslagen van de 
verblijven (voor zover al beschikbaar) treft u in de bijlagen aan. 
 
2. reacties deelnemers 
De deelnemende instituten en de drie gastkunstenaars1, die op dit 
moment in Nederland verblijven, zijn enthousiast over het programma 
(zie hiervoor de verslagen). Over concrete effecten en resultaten is 
op dit moment nog niet veel te zeggen. De schrijver Robert Menasse 
werkte aan een roman, die zich in Amsterdam afspeelt. De roman zal 
naar verwachting eind dit jaar uitgebracht worden. Pas dan wordt 
duidelijk waartoe zijn verblijf in Amsterdam heeft geleid. Thomas 
                           
1 Dit programma richt zich op vooraanstaande personen uit het buitenlandse 
artisitieke en culturele leven. Naast kunstenaars kunnen ook hoogleraren, 
conservatoren, kunstcritici, directeuren van culturele instellingen etc. 
worden uitgenodigd. Het begrip gastkunstenaar heeft op deze brede 
omschrijving betrekking. 



Levin heeft bij Witte de With onder andere gewerkt aan een 
tentoonstelling over surveillance die volgend jaar te zien zal zijn. 
Joel Cohen heeft naast concerten en lezingen (de concerten werden 
door de stichting Oude Muziek uit eigen budget gefinancierd) 
gedoceerd aan de verschillende conservatoria. Daarnaast heeft hij 
zich verdiept in de Nederlandse geschiedenis (Gouden Eeuw - 
Rijksmuseum), waarin hij inspiratie vond voor nieuwe zoektochten in 
de oude muziek.  
 
De uitstraling van een dergelijk programma is een kwestie van 
langere adem. Wat nu al duidelijk is, is dat de buitenlandse 
kunstenaars op intensieve wijze het Nederlandse culturele leven 
hebben leren kennen, kennis hebben gemaakt en vaak bevriend zijn 
geworden met Nederlandse kunstenaars, ook buiten hun eigen sector en 
een positieve impuls hebben gegeven aan de ontwikkeling van de 
gastinstelling en de sector, waarin zij werkzaam waren. Hoewel de 
lange termijn resultaten van het programma dus nog niet goed te 
overzien zijn, is de Commissie verheugd over de eerste resultaten 
van het programma.  
 
Aan het einde van haar benoemingstermijn biedt de Commissie U dit 
verslag van de ervaringen van deze eerste pilotfase van het 
programma aan.  
 
 
B Ervaringen  
 
1. doel van het programma 
Dit programma wil buitenlandse kunstenaars uitnodigen om langere 
tijd in de Nederlandse culturele wereld te verblijven. Het is 
bedoeld als een elegante uitnodiging, een soort staatsprijs, er 
worden niet per sé concrete tegenprestaties verwacht. Gaandeweg 
bleek echter dat de inzendingen waarbij de Nederlandse aanvragende 
partij of de gast een concreet doel voor ogen had, de voorkeur 
genoten boven andere, meer vrijblijvende.  
De kwaliteit van de voorgedragen kandidaten was over het algemeen 
goed, maar in veel gevallen was het onduidelijk waarom juist die 
bepaalde kunstenaar naar Nederland zou moeten komen; werd niet 
duidelijk wat een verblijf van de voorgestelde kandidaat zou 
toevoegen aan het Nederlandse culturele leven, c.q. wat het zou 
“opleveren”.  
 
De Commissie van deskundigen meent dat het programma aan diepgang 
zou winnen als een gastkunstenaar aan kan zetten tot discussie op 
een bepaald gebied, een nieuwe invalshoek, een andere benadering 
kiest of  een impuls kan geven aan een bepaalde discipline. Zo is 
bijvoorbeeld uit de filmsector de vraag gekomen of een artist in 
residence op het gebied van scenarioschrijven/bewerken van een boek 
naar Nederland zou kunnen komen. Daarom is Agnieszka Holland 
voorgedragen. Overigens is niet voor elke discipline zo’n duidelijke 
vraag te formuleren. Voor bijvoorbeeld de literatuur en beeldende 
kunst is dat moeilijker.  
 
Daarbij dient het oorspronkelijke karakter van het programma wel 
gewaarborgd blijven. Het is uitdrukkelijk niet de bedoeling van dit 
programma om kunstenaars voor een bepaalde opdracht te contracteren. 



De bedoeling is door meer te sturen op bepaalde vragen of actuele 
discussies, pro-actiever te zoeken naar interessante kandidaten voor 
het programma. Het moet een elegante uitnodiging aan een voor 
Nederland interessante buitenlandse kunstenaar zijn om hier 
gedurende een x-aantal maanden te komen kennismaken met het 
Nederlandse culturele leven, hier inspiratie op te doen. De meeste 
contacten, ontmoetingen komen vanzelf, min of meer toevallig en via 
de gastorganisatie tot stand. Daar biedt het programma veel ruimte 
voor en dat moet ook in de toekomst zo blijven. De impressies van 
Joel Cohen en Robert Menasse tonen dat ook aan. 
 
2. uitstraling van het programma 
De belangstelling voor de landelijke media voor dit programma was 
totnogtoe niet overweldigend.  Dat was te verwachten omdat de 
uitgenodigde kunstenaars ( nog geen) sterren zijn. Belangstelling 
van de media komt wellicht bij de resultaten (het verschijnen van de 
roman van Menasse en de tentoonstelling in Witte de With). In de 
meer op de specifieke sector gerichte media is overigens wel 
aandacht besteed aan de buitenlandse gasten. Het programma is in 
eerste opzet bewust kleinschalig gehouden, omdat het in een 
ontwikkelingsfase verkeert en ook dat kan een factor geweest zijn 
bij de nog relatieve onbekendheid van het programma in de media. 
Bovendien kan niet van elke kunstenaar verwacht worden dat hij/zij 
een mediapersoonlijkheid is. Toch is de Commissie van mening dat de 
organiserende instellingen en wellicht ook het departement meer 
aandacht dienen te besteden aan de publicitaire effecten. De 
Commissie zou voorstellen ook kunnen beoordelen op het criterium 
publieksbereik (één lid van de Commissie is het met de laatste twee 
opmerkingen niet eens). 
 
3. voordracht van kandidaten 
Op dit punt is het programma anders gelopen dan aanvankelijk was 
gedacht. Zo valt het aantal inzendingen, gezien het aanvankelijke 
enthousiasme van de Nederlandse culturele instellingen voor dit 
programma, tegen. Voordracht van een kandidaat vergt de meeste 
instellingen de nodige tijd; organisatie van het verblijf en 
begeleiding van de gastkunstenaar is bijkans een halve baan. Een 
verklaring voor de tegenvallende inzendingen zou dus kunnen zijn dat 
de Nederlandse instellingen in de praktijk te weinig tijd kunnen 
besteden aan dit programma. De Commissie stelt voor dat de volgende 
commissie pro-actiever werkt, met andere woorden zelf, of met behulp 
van door de Commissie aangestelde scouts,  kandidaten zoekt.  
 
4. reacties van partners 
Uit reacties van de bij dit programma betrokken gemeenten 
(Amsterdam, Rotterdam en Utrecht) blijkt dat er verschillende 
verwachtingen leven ten aanzien van dit programma. Zo verwachtten 
sommigen een duidelijker contraprestatie. Anderen verwachtten 
wellicht meer aansprekende namen. De door de Commissie voorgedragen 
kunstenaars en hoogleraar staan allen aan de top in hun vakgebied. 
Maar zij genieten geen brede bekendheid buiten dat vakgebied. Het is 
niet de wereldtop. Het zal duidelijk zijn dat dat ook niet mogelijk 
is met dit programma.  
 
 



Conclusie 
Concluderend merkt de Commissie op dat dit programma nog in de 
ontwikkelingsfase verkeert. Uit de praktijk blijkt dat de effecten 
van een verblijf in Nederland pas na een jaar of meerdere jaren 
kunnen worden bezien. Het programma moet worden gezien als een 
diepte-investering en moet niet uit zijn op korte termijn successen. 
Gezien de positieve ervaringen van de deelnemende instellingen en 
van de gastkunstenaars, adviseert de Commissie het programma te 
continueren. 
 
Dat neemt niet weg dat het programma op een aantal punten kan worden 
verbeterd. De Commissie adviseert het programma aan te scherpen door 
het te richten op kandidaten die iets aan de Nederlandse culturele 
wereld kunnen toevoegen. Een volgende commissie zou de opdracht 
moeten krijgen zelf pro-actief te zoeken naar kandidaten. De 
Commissie zou idealiter gebruik moeten kunnen maken van door haar 
aangestelde (betaalde) scouts/onderzoekers. Een ander punt van de 
aandacht is de zichtbaarheid van het programma bij het culturele 
veld. De Commissie doet in de bijlage enkele suggesties voor 
verbetering van de procedure en voor verbetering van de opzet van 
het programma. 
 
Namens de Commissie van Deskundigen, 
 
 
Han Bakker,  
Voorzitter 
 



Bijlage 
 
Suggesties voor verbetering van de  procedure 
 
De Commissie meent dat actiever moet worden gezocht naar geschikte 
kandidaten voor dit programma. De commissie zou de expliciete 
opdracht moeten krijgen zelf kandidaten te zoeken door scouts aan te 
stellen, die worden benoemd om geschikte kandidaten voor te dragen 
of vooronderzoek te verrichten op nader te bepalen terreinen, waar 
aanvullende buitenlandse expertise van belang kan zijn, 
(bijvoorbeeld nieuwe media/beeldcultuur, vormgeving en ruimtelijke 
ordening/architectuur, multicultuur). 
 
De Commissie/scouts zouden personen moeten zijn, die over een ruime 
ervaring in de betreffende sector/thema beschikken, zowel nationaal 
als internationaal.  
 
In beide gevallen zou de Commissie één of meerdere Nederlandse 
partner/gastinstelling bereid moeten vinden het verblijf te 
organiseren en te begeleiden. Het commissielid/scout stelt in 
overleg met de gastorganisatie en de gast een programma op.   
 
Deze nieuwe werkwijze sluit niet uit dat culturele instellingen ook 
kandidaten voordragen. Daarover kan de Commissie of scout dan aan de 
staatssecretaris adviseren. De Commissie stelt voor dat ook 
ambassades voordrachten doen (met name de dertien 
prioriteitsposten). Ten slotte zouden ook de oud-artists in 
residence voordrachten kunnen doen. Dit is een suggestie van Robert 
Menasse.  
 
Men zou ook kunnen overwegen het programma uit te besteden naar een 
aantal Nederlandse culturele koepelinstellingen. In dat model zouden 
bijvoorbeeld jaarlijks twee wisselende instellingen een lump sum 
ontvangen om één of twee artists in residence naar Nederland te 
halen. Het programma is echter nog onvoldoende ontwikkeld om tot 
uitbesteding over te gaan. Het nadeel van dit systeem is bovendien 
dat het weinig flexibel is, geen ruimte laat voor initiatieven uit 
andere sectoren en niet sectoroverstijgend is. De Commissie is hier 
derhalve geen voorstander van.  
 
Ten slotte suggereert de Commissie dat het programma een 
aantrekkelijke naam krijgt. Een suggestie is Delta. 
 
Suggesties voor verbetering van de opzet van het programma 
 
- Begeleiding 
De ervaring leert dat de begeleiding en organisatie van het verblijf 
veel tijdrovender zijn dan aanvankelijk gedacht. Daarnaast dienen de 
begeleidende instellingen meer aandacht te besteden aan Pr en 
voorlichting. De Commissie stelt voor de toelage voor begeleiding 
voor de ontvangende organisatie op te hogen van F 1250,-- per maand 
naar een salaris voor een deeltijd projectmedewerker ( 50%).  
 
Een andere optie is een speciaal bureau op te richten of te belasten 
met begeleiding (à la DAAD in Berlijn) of samenwerking te zoeken met 
een organisatie die op onderwijs of wetenschappelijk gebied met 



buitenlandse gasten werkt ( NIAS of NUFFIC). Nog een andere optie is 
de begeleiding uit te besteden aan de SICA, die daarvoor wel 
versterkt zou dienen te worden. Al deze varianten hebben als  nadeel 
dat deze organisaties niet zullen kunnen zorgen voor de 
vakinhoudelijke begeleiding. Vooralsnog geeft de Commissie de 
voorkeur aan vakinhoudelijke begeleiding.  
 
 
 
- duur van het verblijf 
De duur van het verblijf is nu vastgesteld op minimaal twee, 
maximaal zes maanden, (meerdere perioden verspreid over een jaar is 
mogelijk). Twee maanden is het absolute minimum. Korter is niet 
zinvol. Robert Menasse gaf aan dat hij graag voor de periode van één 
academisch jaar was gekomen. Dan zou hij Nederlands hebben geleerd, 
zijn gezin hebben meegenomen en dus meer in het Nederlandse 
culturele leven zijn geïntegreerd Voor de meeste kunstenaars is het 
niet mogelijk een jaar vrij te maken in hun agenda. Voorgesteld 
wordt voor de uitzonderingsgevallen de duur van het verblijf te 
verlengen naar maximaal een jaar.  
 
- financiële compensatie voor de gastkunstenaar 
De financiële compensatie van F 10.000 per maand voor de kunstenaar 
blijkt in de praktijk net toereikend. Het is althans geen reden om 
het aanbod te weigeren. Eén van de kunstenaars vond de vergoeding 
aan de lage kant, maar heeft het geaccepteerd. Of de kunstenaar de 
vergoeding hoog of laag vindt, hangt onder andere af van de 
discipline, de status van de kunstenaar en van het land van 
herkomst. De hoogte van de toelage zou flexibeler moeten worden. 
Indien het mogelijk blijkt een topkunstenaar (of academicus, 
criticus, etc) voor een bepaalde tijd naar Nederland te halen, zou 
het mogelijk moeten zijn een uitzondering te maken op de hoogte van 
de toelage (vooral op het gebied van podiumkunsten). 
 
- contact onderhouden met voormalige gastkunstenaars 
De Commissie beveelt aan dat een voorziening wordt getroffen dat het 
contact met de gastkunstenaars in stand blijft, dat hij/zij na zijn 
verblijf bij een voorkomend evenement naar Nederland wordt 
uitgenodigd. Dit zou kunnen via de Ambassades, via de instellingen 
die de gast hebben begeleid. 
 
 
 
 
 
 


